

# 杨培君教授治疗冠心病支架植入术后再狭窄临床经验<sup>\*</sup>

杨聪<sup>1</sup> 马锋峰<sup>1</sup> 钟伟<sup>2,3</sup> 齐婧<sup>2,3\*\*</sup>

(1. 陕西中医药大学,陕西 咸阳 712046;2. 陕西中医药大学心脑血管病研究所,陕西 咸阳 712046;  
3. 陕西中医药大学第二附属医院,陕西 咸阳 712000)

**摘要:**国家级名中医杨培君教授认为冠心病支架植入术后再狭窄的病理因素为“痰”与“瘀”,两者相互交结而致支架内再狭窄。故治疗应化痰祛瘀,兼以宣肺,安神宁心,双心同调。临床运用瓜蒌薤白半夏汤合丹参饮辩证加减治疗取得明显疗效,杨教授治疗该病以中医整体观为基础,将血脉与心神共同调治。合理应用中西医结合方法,能够改善患者临床症状,提高生活质量。

**关键词:**冠心病支架植入术后再狭窄;中医治疗;杨培君;瓜蒌薤白半夏汤;丹参饮;临床经验

**中图分类号:**R541.4   **文献标识码:**A   **文章编号:**1672-0571(2020)05-0025-04

**DOI:**10.13424/j.cnki.mtem.2020.05.007

## A Study on Professor Yang Peijun's Clinical Experience of Modified Treatment of the Restenosis after Stent Implantation for CHD by Gualou Xiebai and Banxia Decoction plus Danshen Yin

Yangcong<sup>1</sup>, Mafengfeng<sup>1</sup>, Zhongwei<sup>2,3</sup>, Qi Jing<sup>2,3</sup>

(1. Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang Shaanxi 712046;

2. Institute of Cardio - Cerebrovascular Disease in Shaanxi University of Traditional Chinese Medicine, Xianyang Shaanxi 712046;

3. The Second Hospital Affiliated to Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang Shaanxi 712000)

**Abstract:**Professor Yang Peijun, as a TCM practitioner of national renown, holds that the pathological factors of the restenosis after stent implantation for CHD( Coronary Heart Disease ) are phlegm and stasis and they intertwine with each other to cause the in - stent restenosis. Therefore, the treatment should aim to dispel and clear the phlegm, additionally dispersing lung, calming shen and calming heart as well as harmonizing the form and shen. The clinical effect of modified treatment by using Gualou Xiebai and Banxia(pinellia ternate) Decoction plus Danshen ( salviae miltiorrhizae ) Decoction are significant since Professor Yang regulate the blood vessel and xin - shen simultaneously based on the holism of TCM. So the rational application of Western and Chinese therapy can improve patients' clinical symptoms and their life quality.

**Keywords:**the Restenosis after Stent Implantation for CHD, TCM treatment; Yang Peijun; Gualou Xiebai and Banxia Decoction; Danshen Decoction; clinical experience

\* 基金项目:陕西省重大病种中医药创新计划;陕西省中医管理局科研专项(15 - SCJH015;15 - LC016;LCPT089;15 - SCJH016)

\*\* 通讯作者:齐婧,主治医师。E - mail:qijing0213@163. com